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PŘÍKLADY DOBRÉ PRAXE 

Paliativní péče v zařízeních 
sociálních služeb

ROZHOVOR

MUDr. Iveta Dicko:
PALIATIVA SI MĚ NAŠLA.

Tomáš Klus

V momentě, kdy člověk 
přijme smrt do svého 
života, ožije.

DARUJTE
Podpořte nás v tom, 
co děláme pro druhé. 
Potřebujeme Vás!

FOTO — archiv T. Kluse
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Mgr. Bc. Miroslav Prchal,DiS.
ředitel GIRASOLE, sdružení pro pomoc a rozvoj, z.s.

Vážení přátelé,

držíte v rukou druhé letošní číslo našeho časopisu SMYSL ODCHÁZENÍ. Nelze si ne-
povšimnout jeho nového a originálního vzhledu. V letošním roce jsme se totiž rozhodli 
posunout se dál nejen v náplni našich činností, ale také ve vzhledu naší vizuální identity. 
Již delší dobu jsme přemýšleli nad tím, jak sjednotit grafickou podobu pro vnější svět 
tak, aby byla jednoduchá, snadno zapamatovatelná, ale zároveň nová, svěží a moderní. 
Máme pocit, že nyní se nám to konečně povedlo! S velkou radostí Vám na tomto místě 
představujeme naše nové logo a vizuál, pod kterým nás od této chvíle budete tedy 
identifikovat. Celý proces rebrandingu organizace není jednoduchý, takže dílčí změny 
probíhají postupně. Proto aktuální číslo našeho časopisu můžete brát jako první vla-
štovku, se kterou vyrážíme vstříc novým zítřkům jako organizace s jasnou vizí, nápady, 
s cílem držet krok s dobou a touhou neustále se rozvíjet. 

A co se týče nového loga, rád bych ještě upozornil na  claim, který ho doplňuje: 
„PLNÉ LOUKY DNÍ“. Máme za to, že tento slogan nutí k zamyšlení, ale zároveň svojí 
jednoduchostí a hloubkou vyjadřuje to, co má v naší práci ten největší SMYSL — pomá-
hat prožít dny plné života až do jeho úplného konce. 

A co náš claim evokuje Vám? 
…pomáhat prožít dny plné života až do jeho úplného konce.

Naše nové logoa claim
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Začínáte pečovat  
o svého blízkého doma?

Na péči o Vašeho blízkého nemusíte být sami. 
GIRASOLE, sdružení pro pomoc a rozvoj, z.s., 
nabízí tyto služby:

KONTAKT

OSOBNÍ ASISTENCE

Pomoc a  podpora dospělým osobám, 
jejichž schopnost soběstačnosti a péče 
o sebe sama je snížena z důvodu věku, 
nemoci nebo zdravotního postižení. 
Platný ceník osobní asistence najdete 
na našich webových stránkách: 
WWW.GIRASOLE.CZ 

T +420 775 480 954
E hrazdirova@girasole.cz

Mgr. Lucia Hrazdirová
vedoucí služby OSOBNÍ ASISTENCE

DOMÁCÍ HOSPIC

Zdravotnická služba určená osobám trpí-
cím nevyléčitelnou nemocí v pokročilém 
stadiu. Tým složený ze zdravotních ses-
ter, lékařů, sociálního a psychosociálního 
pracovníka podporuje kvalitu života ne-
mocného s cílem zmírnit bolest a umožnit 
důstojný odchod v  domácím prostředí 
v kruhu svých blízkých.

T +420 775 099 953
E styblova@girasole.cz

Kateřina Štýblová, DiS.
sociální pracovnice 
a koordinátorka DOMÁCÍHO HOSPICE

KONTAKT

Rady pro pečující
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TÍSŇOVÁ PÉČE

Náramky, 
které pomáhají. 
Stačí stisknout 
tlačítko 
a pomoc 
je na cestě. 

KONTAKT

Sociální služba, jejímž cílem je zajištění 
bezpečného života např. pro  seniory 
nebo osoby se zdravotním postižením. 
Senior má k dispozici zařízení ve formě 
tlačítka velikosti náramkových hodinek 
a  telefonu s  SOS tlačítkem. V  případě 
nouze může jednoduchým stiskem tlačítka 
přivolat pomoc. Služba je poskytována 
nepřetržitě 24 hodin, 7 dní v týdnu v celém 
Jihomoravském kraji. 

Díky technologii, jejíž použití je intuitivní i pro seniory, přijede pomoc vždy včas. Základem 
je náramek s tlačítkem, který má klient připevněný na ruce. V případě nebezpečí nebo 
náhlého zhoršení zdravotního stavu stačí stisknout tlačítko. Operátorky se již postarají 
o další nejvhodnější průběh řešení. 

Službu tísňové péče poskytujeme bezmála 10 let. Za tu dobu jsme pomohli u spousty 
pádů seniorů v domácnosti, při zhoršení zdravotního stavu, v jednom případě při aktuálně 
probíhajícím domácím násilí a v několika případech jsme zachránili život.

Náramky a zařízení neprodáváme. Půjčujeme je zdarma těm,  
kteří je potřebují (díky podpoře EU, MPSV a Jihomoravského kraje).

Provozujeme vlastní dispečink. Žádné anonymní ústředny nebo call centra.  
Dovoláte se ve dne v noci 24/7.

Nezatěžujeme IZS více, než je potřeba.  
Když je to nutné, vyjíždí i naše pohotovostní služba. 

Působíme na území Jihomoravského kraje. Do systému připojujeme 
jak jednotlivé zájemce, tak více zájemců z obcí  

prostřednictvím spolupráce se starosty.
Tlačítka a zařízení využívají také obyvatelé domů s pečovatelskou službou,  

kde není v noci zajištěna přítomnost personálu. 
Služba je určena seniorům, dospělým osobám se zdravotním postižením  

a dospělým osobám s chronickým onemocněním, u kterých existuje riziko 
osamocení, a tím nedostupnosti neodkladné nutné pomoci v situacích,  

které nejsou schopni nebo nemohou zvládnout vlastními silami.

Služba tísňová péče je poskytována za úhradu dle platného ceníku služby. Cena tísňové péče je stanovena dle § 5 odst. 2 vyhlášky 
505/2006 Sb., kterou se provádí zákon 108/2006 Sb., o sociálních službách. Speciální telefon s SOS tlačítkem je, po splnění podmínek 
projektu EU, bezplatně zapůjčen osobám se sníženou soběstačností a zdravotními riziky. Měsíční poplatek za službu činí 150 Kč.

T +420 776 246 959
E bartlova@girasole.cz

Mgr. Andrea Bartlová
vedoucí služby TÍSŇOVÁ PÉČE

Jistě jste již někdy slyšeli příběh o tom, 
jak osamělý senior doma upadl a zůstal 
bez pomoci, třeba i několik dní. To jsou 
jistě nepříjemné situace, které mohou 
mít i fatální následky, ale naštěstí k nim 
už nemusí docházet. Proč? Díky službě 
TÍSŇOVÁ PÉČE, která funguje i ve Vaší 
oblasti. 

JE DOBRÉ VĚDĚT, ŽE:

KOLIK SLUŽBA STOJÍ?

Rady pro pečující
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TEXT — Jitka Holíková  |  FOTO — archiv T. Kluse a GIRASOLE

Rozhovor 
s Tomášem 
Klusem,
zpěvákem, skladatelem, hercem, 
otcem tří dětí a podporovatelem GIRASOLE

Rozhovor

TOMÁŠ KLUS

je jedním z našich významných dárců. DĚKUJEME.

Kromě finančního daru, který věnoval na provoz Domácího hospice GIRASOLE, jsme od něj v letošním roce získali vstupenky 
na letní koncert, který proběhl v rámci turné Hudba na vinicích ve vinařství Sonberk. Vstupenky daroval Tomáš našemu týmu 
lékařek, sestřiček a osobních asistentek Domácího hospice GIRASOLE jako poděkování za jejich záslužnou práci. 

Na tomto koncertě jsme se s Tomášem také osobně setkali, abychom si popovídali nejen o životě, ale i o smrti, 
se kterou má osobní zkušenosti…

FOTO
archiv T. Kluse
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V momentě, 
kdy člověk 
přijme smrt 
do svého 
života, ožije.

→  Tomáši, dovolte, abych Vám jménem 
všech zaměstnanců našeho domácího 
hospice poděkovala za Vaši štědrost. 
Můžeme se tu společně bavit díky tomu, 
že jste nás pozval na Váš koncert. 
Pomáháte často a na různých místech. 
Podle čeho si vybíráte, komu pomůžete?

Já mám asi poměrně silný vztah k tématu smrti 
a paliativní péče a pozornosti směrem k  lidem, 
kteří odtud odcházejí. Protože právě skrze ně jde 
nejlépe vidět na život, který my ještě prožíváme. 
A snažím se na to upozorňovat. Domnívám se, že 
je to jedno z nejdůležitějších témat, které může 
naší společnosti velmi prospět. Protože v  mo-
mentě, kdy člověk přijme smrt do svého života, 
ožije. Myslím si, že i  ten kontakt, který máme 
s  našimi příbuznými, kteří odcházejí, je velmi 
důležitý, protože když jsme schopni se s  nimi 
skutečně rozloučit, tak potom neprožíváme růz-
ná traumata. Myslím si, že je dobré být přítomný 
do poslední možné chvíle s lidmi, které milujeme, 
protože se dozvíme ty největší moudrosti, které 
jsou zároveň tím nejjednodušším. Většina umí-
rajících lidí nám jenom zopakuje to, co v  jádru 
nejvíce víme, že máme dělat. Mějme se rádi, od-
pouštějme si a nedělejme si zbytečné naschvály. 
Protože to nejdůležitější, co ve svém životě mů-
žeme opečovávat, jsou vztahy. Já mám rád jednu 
knížku, kterou napsal Richard Rohr, (pozn. red.: 
Božský tanec), ve které je popsán Bůh jako vztah.  
A v momentě, kdy máte čistý vztah, ať už je to 
s věcmi, s partnerem, s partnerkou, nebo sám 
k sobě nebo k situacím, k zaměstnání, k okamžiku, 
který prožíváme…, tak máme čistý vztah s Bohem. 
A to je myslím ta svoboda, o které nás přicházejí 

učit všichni proroci, to je ten život v pravdě. V momentě, 
kdy člověk žije v pravdě, v momentě, kdy si přizná i svoji 
smrtelnost, svoji pomíjivost, konečnost, a to, že nějaká 
honba za vzdušnými zámky, kdy člověk dosáhne nějaké-
ho cíle, a přesto tam není uspokojení (známe to všichni), 
je tam znova další cíl, nikdy tam není ten klid. A ten klid 
přijde právě v momentě, kdy si člověk uvědomí, že to, 
že jsme tady a že cesta, po které kráčíme, ta už je tou 
odměnou. Ale to jsem odběhl už asi strašně daleko…

→  Jak se máte a čím aktuálně žijete?

Mám se skvěle a žiju teď úplně nejčerstvěji tím, že se zí-
tra po koncertě vrátím domů a naše dvě děti po 14 dnech 
přijedou ze svého prvního tábora, který byl takový ten 
klasický — ve stanech s podsadou, byly odtržené od ci-
vilizace, navíc jim skoro celých 14 dní propršelo, takže 
přijedou dva malí smraďošci 😊 a myslím si, že přijedou 
tak o pět let starší. Takže tím teď žiju, protože už mi 
chybí… Zároveň žiju i tím, že teď hodně hrajeme, protože 
je hlavní sezóna. 

FOTO
archiv T. Kluse

R
oz

ho
vo

r

6



→  Čím byste byl, kdybyste nebyl zpěvákem 
a hercem?

Jako dítě jsem chtěl být archeolog a pak jsem hod-
ně koketoval s myšlenkou, že bych učil, že bych 
chtěl být učitel. Mě baví být s dětmi. Myslím si, 
že mám i docela dar pro to děti zaujmout. Vždycky, 
když vezu děti k nám do školky, tak se na mě na-
hrnou všechny ostatní děti. Já mám jen jeden 
problém — většinou se mi je podaří hodně „roz-
jet“, a pak se mi těžko zklidňují. Ale jinak by mě 
opravdu bavilo pracovat v mateřské školce. V tom 
jsem se asi pomamil. Moje maminka je totiž učitelka 
v mateřské školce.

→  Jaký máte vztah k jižní Moravě  
a k vínu?

Vřelý! Já mám jižní Moravu rád. Jenomže já mám 
rád svět. Mně se líbí asi všude. Jižní Morava je 
prostě specifická pro některé krásy, které má jen 
ona, ale já, jak se snažím být občan planety Země, 
tak mně vlastně moc nejde z pusy to, že se mi 
víc líbí někde. Líbí se mi život a líbí se mi místa, 
která navštěvuji. A i ta, která se mi zpočátku ne-
líbí, tak i tam můžete potkat člověka nebo zvíře 
nebo strom, který je hezký a všechno se změní 
a je to krásné i tam v ten daný okamžik. Mám k již-
ní Moravě kladný vztah, jako ke každému místu 
na světě. 😊

Víno mám rád, nepiju ho ale moc často, jen se svo-
jí ženou. Snažíme se „rozumět vínu“, ale moc nám to 
nejde. 😊

→  Vám nevadí hovořit o smrti. Někteří lidé 
se ale tématu smrti vyhýbají. Je to u nás stále 
tabuizované téma. Proč si myslíte, že tomu tak je?

Je to škoda. Je zoufalé, že ty nejdůležitější rituály v životě 
člověka, příchod a odchod, jsou v naší společnosti tak 
nedůstojné. Je to bráno jako něco, co patří do nemocnic 
a mělo by se schovávat. A je to škoda, protože je to to nej-
hezčí, co nás může v životě potkat. To všechno mezi tím 
je jen to, že si tady můžeme užít ty krásy. Ale to, díky 
čemu tady jsme — ten příchod — a díky tomu, že může 
přijít odchod, tak to si moc neužíváme. Je to strachem. 
Existují společnosti, kde to žádné dogma není. Naopak 
třeba tibetská společnost, tím, jak je hodně buddhistická, 
tak se každý den odehrává v blízkosti smrti. Každý den 
si připomínají svoji pomíjivost a člověk pak úplně jinak žije, 
když myslí na to, že to může kdykoli skončit. 

→  Člověka asi hodně změní, když má osobní 
zkušenost. Tu Vy máte…

Ano, několikanásobnou, ale tu má asi každý. Kdo z nás 
nemá zkušenost se smrtí? Ale je pravda, že mě to za-
stihlo docela brzo, sestra mi zemřela, když mi bylo 8 let, 
a táta, když mi bylo 10. 

FOTO
archiv T. Kluse
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Myslím si ale, že tím, že jsem byl dítě, jsem to měl ma-
ličko jednodušší. Dítě má takovou schopnost díky své 
fantazii se s tím vyrovnat asi jednodušeji než dospělý. 
Jako dítě jsem byl schopen si opravdu upřímně popovídat 
se sestrou i s tátou ve chvíli, kdy odcházeli. Což dospělí 
často, přes všechny starosti, které mají, nejsou schopni. 
A já jsem si tehdy poprvé položil otázku, kam šli? A od té 
doby mě to nepřestává zajímat. Je to určité pátrání po ži-
votní pravdě. 

→  Už víte, kam šli?

Myslím si, že šli tam, kam je zavála jejich karma. Protože 
karma je pro mě jediný smysluplný zákon, který existuje. 
Takže možná už jsou tady, možná už zase ne a možná, 
že jsou někde úplně jinde…

Čas je jen taková naše úmluva. My jsme se domluvili, 
že to tak nějak bude, ale roli nehraje v ničem. To, že smě-
řujeme ke smrti, znamená, že umíráme každý den, 
každou vteřinu, a hlavně nic kromě změny není trvalé, 
jenom změna. Často mi lidé říkají, abych zůstal takový, 
jaký jsem. A já jim říkám, že to není možné. Ani fyzicky, 
ani psychicky. Fyzicky každý den odumírají miliony bu-
něk, rodí se nové, a psychicky přicházejí nové vjemy, 
nové myšlenky, nové názory…

FOTO
GIRASOLE
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→  Co Vám udělalo v poslední době  
největší radost?

Dopisy z tábora od dětí byly super! 

Taky mi ale dělá radost to, že se lidé sžívají, že k sobě 
nacházejí cestu. Že to je lepší, než bylo. Že si uvědomu-
jeme, že je potřeba umět se domluvit. Přes to všechno, 
jak to vypadá zle, tak moje osobní zkušenost je taková, 
že na té nejzákladnější úrovni, kterou člověk denně za-
žívá, ať už je to v jeho zaměstnání, nebo v kavárně, nebo 
při procházce městem, se lidé víc smějí. Nemyslím si, 
že to je jenom létem, ale zdravým uvědoměním si toho, 
že to jinak, než společně nezvládneme. Že se vracíme 
k poznání, že my jako lidé jsme se dostali tam, kde jsme 
díky tomu, že jsme spolupracovali. A že bez spolupráce 
nepřežijeme. 

Děkuji Vám, Tomáši, za to, 
že pomáháte a šíříte kolem sebe radost, 

ale i povědomí o věcech, 
o kterých se tak často nemluví.

Jediná možná cesta, 
jak proměňovat společnost a svět, 

je skrze sebe a tím, 
že budeme pracovat na sobě 

a na svých vztazích, 
abychom šířili harmonii. 

To vnitřní nastavení opravdu vytváří 
ty kulisy venku. 

A je důležité na tom neustále 
pracovat. 

FOTO
GIRASOLE

FOTO
GIRASOLE

Hudba na vinicích 
a náš stánek ve vinařství Sonberk
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v zařízení sociálních služeb
SRDCE V DOMĚ, p.o., 
Klentnice

Příklady dobré praxe

PALIATIVNÍ PÉČE 

Psal se rok 1959 a tehdejší ústav sociální péče v Klentnici při-
vítal své první obyvatele. Spousta lidí, dnešních obyvatel, zde 
strávila takřka celý život. Přišli jako mladí, někteří už jsou nyní 
v pokročilém seniorském věku.

Dnes už ale dávno není v Klentnici ústav, ale domov pro osoby 
se zdravotním postižením SRDCE V DOMĚ, p.o. Domov nejen 
na papíře, ale domov, jak ho známe. 

Domov, kde je naše místo, kde jsme v bezpečí,  
kde je nám dobře a kde máme své nejbližší,  
kde žijeme svůj život a kde si přeje většina  
z nás také zemřít, až přijde ten čas.

Pracovníci jsou tak mnohdy nejbližší „rodinou“ obyvatelům do-
mova. A stejně jako dobrá rodina své nemocné členy neopouští, 
ale je jim nablízku až do konce života, ani v Klentnici tomu není 
jinak.

Už v loňském roce začalo vedení domova realizovat PROGRAM 
PALIATIVNÍ PÉČE, pracovníci se vzdělávali, vznikly nové postu-
py, vybudovali krásný paliativní pokoj a my jsme mohli být tím, 
kdo tak trochu ukazoval správnou cestu.

V letošním roce jsme spolupráci potvrdili na další rok, protože 
pořád je na čem pracovat a jak rozvíjet paliativní péči. Hnacím 
motorem může být jen kvalitní tým a úzká spolupráce mezi vše-
mi aktéry. 

Na fotografii vidíte, kdo všechno se musí domluvit, aby vše 
klapalo tak, jak má. Jsou to především oba ředitelé (pozn.: 
GIRASOLE, z.s., a SRDCE V DOMĚ, p.o.), dále lékařka hospi-
ce GIRASOLE a paliativní ambulance, praktický lékař Domova, 
koordinátorky a sociální pracovnice obou organizací, zdravotní 
sestry a duchovní Domova.

Nutno dodat, že vše se děje díky podpoře 
Jihomoravského kraje. 

Děkujeme všem zúčastněným 

za možnost důstojně umírat 

také v zařízeních sociálních služeb.

FOTO
GIRASOLE
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Rozšíření služby 
Osobní asistence GIRASOLE 

o paliativní režim péče

UKONČENÍ EU PROJEKTU

REGISTRAČNÍ ČÍSLO PROJEKTU: 
CZ.03.2.65/0.0/0.0/16_047/0015893

Dne 30. června jsme úspěšně ukončili 
další z řady realizovaných neinvestičních 
projektů s podporou Evropské unie.

Projekt byl zaměřen na  rozší ření 
sociální služby Osobní asistence 
a zvýšení kvality péče v tzv. paliativ-
ním režimu péče. 

Realizací projektu jsme dosáhli zdokona-
lení a zkvalitnění služeb poskytovaných 
osobám v terminálním stadiu nemoci, kdy 
není možnost tento stav změnit a péče 
o  nevyléčitelně nemocné a  umírající 
se stává vysoce specializovanou. Projekt 
svým zaměřením cílil na  kvalitu života 
posledních dnů klientů s nevyléčitelným 
onemocněním a  zároveň na  podporu 
jejich neformálních pečujících v  tomto 
období. Rozšíření služby Osobní asisten-
ce o tzv. paliativní režim v psychosociální 
rovině vedlo kromě naplňování biologic-
kých a sociálních potřeb také k zaměření 
na  potřeby existenciální, psychické 
a duchovní, které zvláště u paliativních 
klientů a  jejich pečujících nabývají 
na významu. 

V rámci klíčové aktivity projektu byla 
zřízena pozice PSYCHOSOCIÁLNÍ PRA-
COVNÍK. Jeho úkolem bylo poskytovat 
psychosociální podporu klientům osob-
ní asistence v paliativním režimu a jejich 
neformálním pečujícím. Soustřeďoval 
se zvláště na psychické a duchovní po-
třeby klientů v závěru jejich života, které 
osobní asistentka při úkonech péče může 
jen velmi obtížně obsáhnout. Jeho úko-
lem bylo také doprovázet neformální 
pečující při řešení krizových situací spo-
jených s péčí, zvláště situací spojených 
s  fyzickým a  psychickým vyčerpáním, 
krizovou intervenci, doprovázet a ve slo-
žitých případech zprostředkovat péči 
psychologa nebo duchovního. Fungoval 
jako aktivní průvodce různými fázemi 
poskytování terminální péče a dokázal 
zmírňovat či předcházet potížím a rizi-
kům, jímž klienti i pečující v souvislosti 
s poskytováním péče mohou být vystave-
ni. Podporoval pečující, kterých se týká 
umírání blízkých, i věcí, které s tím sou-
visejí. Nabízel jim užitečné informace, 
rady, kontakty na potřebné služby, pomá-
hal jim plánovat další kroky nebo hledat 

vlastní cesty při zvládání jejich obtížné 
životní situace.

Projekt byl realizován od 1. 11. 2020 
do  30. 6. 2023. Hlavním výstupem 
projektu byla podpora 96 osob ve fun-
gujícím systému rozšíření služby Osobní 
asistence o paliativní režim a podpory 
neformálních pečovatelů, včetně pečují-
cích o nevyléčitelně nemocné a umírající 
osoby na území MAS Hustopečsko. Tento 
ukazatel jsme naplnili, a  projekt tak 
úspěšně ukončili. 

Naší snahou bude zajistit 
pokračování této pozice z dalších 

navazujících projektů.

Zprávy GIRASOLE

Ing. Olga Strýčková
projektová manažerka
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Pravidelné 
setkání 
pečujících

Partneři

Obec 
VRBICE

S Vrbicí nás pojí dobré vzta-
hy, a i proto slovo dalo slovo 
a  v  nově opravené budo-
vě kulturního domu vznikl 
prostor, ve  kterém posky-
tujeme pravidelné sociální 
poradenství. Naše vedou-
cí služby Osobní asistence 
Mgr. Lucia Hrazdirová zde má 
úřední hodiny pravidelně kaž-
dý poslední čtvrtek v měsíci 
mezi 9. a 12. hodinou. 

Obyvatelům Vrbice a  okolí 
poradí, jak pečovat o blízké 

v domácím prostředí, pomůže 
vyplnit formuláře žádostí o pří-
spěvek na péči nebo doporučí 
kompenzační pomůcky. 

V  den slavnostního zahá-
jení bylo pro  místní občany 
přichystáno občerstvení, se-
známili jsme je s náplní našich 
služeb a předvedli jsme po-
můcky sloužící k péči o blízké 
osoby či tísňové tlačítko.

Zároveň toto místo slouží jako 
stanice odpočinku pro  naše 

osobní asistentky, které v rám-
ci terénní služby navštěvují kli-
enty v jejich domovech. Mohou 
si zde uvařit kávu, využít toaletu 
nebo si jen krátce odpočinout. 

Jsme rádi za každou pozitiv-
ní zkušenost se starosty obcí 
v regionu, neboť jen tak se po-
třebné sociální služby mohou 
dostat k co nejširšímu počtu 
obyvatel. 

Dne 10. května 
proběhlo slavnostní otevření 
našeho nového kontaktního místa 
v obci Vrbice. 

Dne 7. června proběhlo 
PRAVIDELNÉ SETKÁNÍ 
PEČUJÍCÍCH v našich prostorách 
v Mrštíkově ulici v Hustopečích. 
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Mgr. Lucia Hrazdirová 
vedoucí služby Osobní asistence GIRASOLE 

Vám bude odpovídat na Vaše dotazy 
z oblasti sociální péče 

každý poslední čtvrtek v měsíci — od 9 do 12 hod.

Kontaktní místo GIRASOLE
Kulturní dům Vrbice

Sešla se komorní skupinka pěti účastnic, 
které si navzájem vyměnily svoje zku-
šenosti s  pečováním o  blízkou osobu, 
a především vzájemně sdílely své starosti 
a smutky, které nelehká role neformálního 
pečujícího přináší. Samozřejmě jsme se 
ale společně také zasmály. 

Naše vedoucí Osobní asistence prakticky 
předvedla ukázku péče o osobu upouta-
nou na lůžko a s naší sociální pracovnicí 
mohly účastnice probrat některé admini-
strativní záležitosti týkající se sociálních 
dávek aj. 

SETKÁNÍ PEČUJÍCÍCH 
JE JEDNOU Z NAŠICH 

PRAVIDELNÝCH AKTIVIT, 
JEJICHŽ PROSTŘEDNICTVÍM 

CHCEME PEČUJÍCÍM UMOŽNIT 
SETKAT SE S LIDMI, 

KTEŘÍ ŘEŠÍ STEJNÉ PROBLÉMY 
JAKO ONI, A UKÁZAT TO, ŽE NA NĚ 

ČLOVĚK NEMUSÍ BÝT SÁM. 

Všechny pečující 
zveme na další setkání, 

které se uskuteční 
24. října 2023.

FOTO
GIRASOLE
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DEN 
SOCIÁLNÍCH 
SLUŽEB 
Hustopeče
31. května se na Dukelském náměstí v Hustopečích uskutečnil 
DEN SOCIÁLNÍCH SLUŽEB. Po čtyřleté pauze, způsobené pandemií 
covidu-19 se mohli opět sejít na jednom místě poskytovatelé 
sociálních služeb z celého regionu. 

My jsme na této akci poprvé představili náš 
nový vizuál ve formě bannerů a letáků. 

Nemohla chybět ani naše PALIATIVNÍ 
SANITKA. Tu ocenily především děti 
z místních ZŠ a MŠ, které se přišly se svý-
mi učitelkami na  akci podívat. Ředitel 
GIRASOLE Miroslav  Prchal dětem nej-
prve ukázal vybavení sanitky a vysvětlil 
jim, k čemu slouží, a pak už si děti mohly 
prohlédnut sanitku i zevnitř a vyzkoušet 
si záchrannou akci, při které přenášely 
na lehátku své kamarády. 

Reportáž
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V rámci akce jsme kolemjdoucí informovali 
o našich službách, důležité bylo i setkání 
s ostatními poskytovateli sociálních slu-
žeb z regionu, se kterými jsme si vyměnili 
zkušenosti a inspirace.

Celou akci organizoval SOCIÁLNÍ ODBOR 
MĚSTA HUSTOPEČE. 

Součástí bylo také hudební vystoupení 
žáků základní umělecké školy.

Rádi jsme se zúčastnili 
a těšíme se opět na setkání v příštím roce.

FOTO
GIRASOLE
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TEXT — Redakce  |  FOTO — GIRASOLE

MUDr. Iveta Dicko 
lékař-paliatr,  
anesteziolog-intenzivista, 
vedoucí lékař nemocničního 
paliativního týmu

Osobnost GIRASOLE

Vystudovala lékařskou fakultu na Univerzitě Komenského 
v Bratislavě — obor všeobecné lékařství. Od ukončení studií 
medicíny působí v oboru anesteziologie a resuscitace, 
v roce 2021 získala také nástavbovou atestaci v oboru 
paliativní medicína. Pracuje v Nemocnici Břeclav. Hlavní 
součástí její práce je nyní paliativní péče. Založila a vede 
nemocniční konziliární paliativní tým a zodpovídá za provoz 
specializované ambulance paliativní medicíny. Spolupodílí se 
také na provozu ambulance bolesti. Jako externí lékař pracuje 
v domácím hospici GIRASOLE. Malým úvazkem stále pracuje 
jako anesteziolog-intenzivista. Je vdaná, má tři děti. Ráda čte. 
Miluje přírodu a turistiku. Svůj volný čas tráví ráda se svou 
rodinou a kamarády. 

Díky paliativní medicíně 

jsem „vyrostla“ jako č lověk. 

Dostala jsem víc, 

než jsem čekala.

→  Jak jste se stala součástí 
multidisciplinárního týmu 
Domácího hospice  
GIRASOLE?

To šlo tak nějak samo sebou. Domácí 
hospic GIRASOLE byl jedním ze tří domá-
cích hospiců, v nichž jsem byla na stáži 
v průběhu předatestační přípravy z pa-
liativní medicíny. A je jediný z domácích 
hospiců, kde nadále pracuji jako externí 
lékař. 

→  Kdy si Vás našla paliativa  
a jak můžete popsat Váš  
vztah k ní?

Musím zdůraznit velmi trefnou formula-
ci Vaší otázky. Paliativa si mě opravdu 
našla. Patřím ke generaci lékařů, kterou 
na  lékařské fakultě paliativní medicínu 
nikdo neučil. Můj první kontakt s paliati-
vou přišel až po několika letech lékařské 

intenzivistické praxe. Pamatuji si ten oka-
mžik celkem přesně. Byla to přednáška 
MUDr. Ireny Závadové, tehdy lékařky 
domácího hospice Cesta domů. Já jsem 
byla na školení z algeziologie, abych si 
doplnila vzdělání v léčbě bolesti a mohla 
pracovat v ambulanci pro léčbu bolesti 
v břeclavské nemocnici. Do té spousty 
přednášek o bolesti se „zatoulala“ jedna 
přednáška o symptomové léčbě těžce ne-
mocných pacientů v paliativní péči. Bylo 
to jako poznat nový svět. Řekla jsem si: 
„Wow, tak když se jako lékař mám naučit 
ještě něco nového, chtěla bych umět přes-
ně tohle.“ A učím se dodnes. Je to velmi 
obohacující obor. Navenek se možná 
zdá, že  paliativa musí být něco velmi 
smutného. Opak je pravdou. Příběhy 
našich pacientů a  jejich rodin, jejich 
postoje, bitvy, chuť a radost ze života, 
snaha pomáhat si — to vše je velká škola 
pro nás všechny, je to inspirativní, nutí 
vás to neustále přemýšlet, být všímavý 

a naslouchat, nepochybně vás to mění 
a formuje. Můžu říct, že díky paliativní 
medicíně jsem „vyrostla“ jako člověk. 
Dostala jsem víc, než jsem čekala. 

→  Co obnáší práce v paliativní 
ambulanci a čím se liší  
od práce v terénu?

Ambulance paliativní medicíny v Nemoc-
nici Břeclav zahájila provoz v listopadu 
2021. Pečujeme o pa cienty se závažným 
onemocněním, u kterých léčba nemoci 
jako taková je již vyčerpána nebo žádná 
není. Přitom nemoc působí pacientovi 
spoustu potíží, které můžeme příznivě 
ovlivnit a pacientovi ulevit. Tato symp-
tomová léčba je základní součástí naší 
péče. Někdy je dostačující podat úlevový 
lék, někdy to znamená i menší ambulant-
ní výkon — třeba vypustit nahromaděnou 
tekutinu z dutiny břišní nebo hrudní, za-
vést močový katétr, podat transfuzi. 
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Nedílnou součástí naší práce je také 
komunikace — může být velmi úlevná 
a v jistém slova smyslu ozdravná. Mluvíme 
spolu o nemoci a prognóze, jaké mohou 
být komplikace, jaké se nabízejí možnosti 
řešení. Za spolu účasti pacienta a rodiny 
vzniká plán pro případné zhoršení a závěr 
života. Pacienti mají informace, které po-
třebují, jsou méně úzkostní, pomáhá jim 
to v celé situaci se lépe orientovat a dě-
lat lepší rozhodnutí. Naši pacienti jezdí 
na plánované pravidelné ambulantní kon-
troly. Mají ale možnost kdykoli v pracovní 
době zavolat a konzultovat, když zažíva-
jí něco nového a těžkého, s čím si neví 
rady. Takže ano, hodně radíme i po tele-
fonu. Bývá to několik akutních telefonátů 
denně. Pokud se pacientův stav zhorší 
natolik, že ambulantní sledování, které 
je limitováno pracovní dobou od–do, již 
nedokáže nasytit všechny jeho potřeby 
a pacient do ambulance ani není schopen 
dojít, předáváme ho do hospicové péče 
s dostupností zdravotní péče 24/7. 

V případě, že je sociální zázemí příznivé, 
může hospicová péče navazovat přímo 
u pacienta doma, prakticky to znamená 
domácí hospic. Když se vrátíme k druhé 
části Vaší otázky, tak v tom se to liší. V te-
rénu se domácí hospic snaží v principu 
o to samé — ulevit od potíží, zlepšit kva-
litu života. Jenomže už jsme o krok dál, 
stav pacienta je více závažný a  labilní, 
mohou se objevit nové potíže, musí se za-
jistit podání úlevových léků jinou formou, 
když to ústy nejde, je třeba více podpořit 
pečující rodinu atd. O to vše se nesnažíte 
na nemocniční půdě, co je pro zdravot-
níka jistě komfortnější zázemí, ale děje 
se to u někoho doma. S pacientem/rodi-
nou jste v kontaktu denně. Mobilní tým, 
hlavně sestřičky, se na přechodnou dobu 
stávají jakoby součástí rodiny. Je to dyna-
mičtější, intenzivnější, často i náročnější 
jak psychicky, tak fyzicky (musíte zajistit 
dostupnost 24 hodin denně). 

→  Proč je důležité, aby se lékaři 
vzdělávali v této oblasti?

Každý lékař by měl umět rozpoznat ne-
moc/stav pacienta, kdy další léčba, 
vyšetřování, hospitalizace nepřináší ne-
mocnému žádný zásadní benefit, naopak 
ho může nepřiměřeně zatížit i poškodit, 
a měl by umět o tom s pacientem citlivě 

komunikovat. Stejně jako by měl znát 
každý lékař základy první pomoci a kar-
diopulmonální resuscitaci, měl by si umět 
poradit i se základní symptomovou léč-
bou v rovině obecné paliativní péče. Měl 
by také vědět kdy, kde a jak kontaktovat 
specialistu-paliatra. Pořád je se co učit. 

→  Jak vypadá Váš pracovní den 
v domácím hospici?

V Domácím hospici GIRASOLE mám malý 
úvazek, pracuji tam jeden den v týdnu, 
pravidelně čtvrtky. Z toho je jasné, že nej-
sem žádný „klíčový hráč“. Nicméně v den 
mé čtvrtkové služby zajišťuji plánované 
lékařské návštěvy stávajících pacien-
tů nebo příjmy nových pacientů, také 
nepřetržitou telefonickou pohotovost 
pro akutní lékařské konzultace pro paci-
enty domácího hospice. Ze všeho, co ten 
den udělám, píšu zápis do zdravotní do-
kumentace pacienta. 

→  Ovlivnila neustálá přítomnost  
smrti ve Vašem životě  
postoj k životu obecně?  
Změnilo Vás to osobnostně 
nějak?

Ano, zkušenost s paliativní medicínou mě 
ovlivnila a ovlivňuje, jak jsem již zmínila. 
Nejsem si jistá, jestli za  to může smrt. 
Spíše skutečnost, že jsou věci v našem 
životě, které nikdy nebudou plně pod naší 
kontrolou, jelikož přesahují lidské mož-
nosti, nedají se koupit, ani nejmocnější 
je neobelstí. Zdraví a nemoc, jeden den 
může být všechno tak a druhý den zase 
úplně jinak… Nutí mě to pořád si srovná-
vat prio rity, učí mě to pokoře.  

→  Jak relaxuje lékařka domácího 
hospice, když je toho už moc?  
Jaké máte koníčky?

No určitě relaxujeme každý jinak… Mně 
pomáhá příroda. Nejsem sportovní typ, 
žádný sport pořádně neumím, adrenali-
nové sporty mě až trochu děsí. Ale ráda si 
vyšlapu na kopec a pokochám se rozhle-
dem. Řeknu si: „To se Ti, pane Bože, moc 
povedlo.“ Také mám ráda, když po pra-
covním dni přijedu domů a vidím rodinu, 
jak jsou krásní, zdraví, šikovní, dělají ty 
své malé lumpárny a  jsou plní života — 
a to stačí. Když se chci moc rozmazlovat, 

tak čtu nebo se podívám na nějakou re-
konstrukci domu na  Spektrum Home. 
Kdybych nebyla lékařem, asi bych stavěla 
nebo předělávala domy. Moc mě to baví. 

→  Myslíte si, že se do budoucna 
bude více umírat v domácím 
prostředí, tak jak si to podle 
statistik lidé přejí, ale v praxi 
se tomu tak neděje?

Je potřeba si položit otázku, proč se to 
neděje. Můžeme myslím prohlásit , 
že v současné době je v ČR až na ojedi-
nělé výjimky některých regionů obecně 
dobře vybudovaná a funkční síť mobilních 
hospiců. Takže hlavní problém není nedo-
stupnost péče v terénu, ale spíše životní 
trend, sociální klima, demografický vývoj. 
Jestli se to do budoucna změní, to nevím. 
Přála bych si to. Přála bych to co nejví-
ce pacientům a  jejich rodinám. Taková 
zkušenost má velký potenciál, většinu 
rodin to velmi posílí, stmelí, jsou na sebe 
právem hrdí, že něco spolu dokázali, pře-
dávají pozitivní poselství další generaci. 

→  Na závěr tradiční otázka — co Vám 
v poslední době udělalo největší 
radost?

Jednoznačně naše děti. 

Děkujeme za rozhovor.
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Náš hlavní úkol je poskytnout ZDRAVOTNÍ 
PÉČI NEVYLÉČITELNĚ NEMOCNÝM, kteří 
si přejí zůstat se svými příbuznými doma. 
Tito pečující poskytují pečovatelské služ-
by. Hospic provádí zdravotní úkony, jako 
např. vyšetření pacienta včetně ultrazvu-
ku, předepisuje medikaci a chystá léky, 
ošetřuje rány a defekty, ošetřuje a zavádí 
invazivní vstupy, jako jsou žilní a močové 
katétry, sondy, drény, pečuje o všechny 
typy stomií (vývodů) atd. Sociální pra-
covnice pomáhá řešit příspěvky na péči 
a podporu pečujícím. 

Výčet činností je samozřejmě mnohem 
širší. Velkou součástí naší práce je ko-
munikace s  pacientem i  členy rodiny 
a jejich podpora. K tomu patří rady odbor-
né, ale mnohdy i TY OBYČEJNÉ LIDSKÉ, 
edukace a zaučení při činnostech, které 
jsou pro péči o nevyléčitelně nemocné 
potřebné. 

Někdy přijímáme do péče pacienty, kteří 
mají ještě částečně zachovanou mobili-
tu — dojdou si na krátkou vzdálenost např. 
na WC, s pomocí se umyjí a obléknou, po-
sadí se na lůžku atd. Většinou se ale jedná 
o  již zcela imobilní pacienty, kteří leží 
na lůžku a musí o ně plně pečovat druhá 
osoba. Některé rodiny využívají placených 

pečovatelských služeb, ale  i  tak vět-
šinu péče zajišťují sami. Vždy je naší 
snahou vytvořit CO NEJLEPŠÍ POD-
MÍNKY PRO BĚŽNOU PÉČI. Přicházíme 
do  domácnosti, která se musí adapto-
vat na novou situaci, ale mnohdy ani její 
členové neví, co je třeba udělat — stav pa-
cienta se rychle zhoršil, dříve soběstačný 
pacient je propuštěn z nemocnice a je ne-
mohoucí, nikdy o nemohoucího člověka 
nepečovali.

Snažíme se poradit, jak přizpůsobit do-
mácnost a  současně respektovat i  její 
autonomii. Už jen jednoduché změny 
v rozmístění nábytku a vybavení mohou 
významně pomoci — odstranění překážek 
v cestě, nabídnutí chodítka, WC křesla, 
zvětšení prostoru kolem lůžka a zlepšení 
přístupu k nemocnému. 

Dle zkušeností je velmi důležitá postel, 
na  které pacient leží. Vysvětlujeme, 
že oblíbená manželská postel může velmi 
brzo přestat vyhovovat (je nízká, nepolo-
huje se, špatná přístupnost) a nabízíme 
možnost zamyslet se nad  polohovacím 
lůžkem. Pro příbuzné je někdy těžké 
si  připustit, že stav pacienta se může 
rychle zhoršovat a  zůstane upoutaný 
na  lůžku. Polohovací postel pak nabízí 

větší bezpečnost a  komfort pacientovi 
i  pečujícím. Postel si mohou zakoupit, 
výhodnější ale bývá zápůjčka. 

Se zhoršováním mobility přichází i otázka, 
jak pacienta umýt a převléknout postel, 
jak s ním manipulovat a proč je nutné po-
lohování. GIRASOLE pořádá akci SETKÁNÍ 
PEČUJÍCÍCH, kde se mohou mimo jiné i ně-
které tyto úkony naučit. U hospicových 
rodin občas vzhledem k prognóze rych-
leji utíká čas, a tak je na našich sestrách, 
aby PŘEDÁVALY SVÉ ZKUŠENOSTI. Velmi 
dobrým pomocníkem jsou i edukační videa 
s touto tematikou a praktickými ukázka-
mi, která jsou volně přístupná na internetu, 
např. na  YouTube. V  péči o  nemocného 
člověka je výhodné používat speciální pro-
středky na hygienickou péči. V lékárnách 
je široký sortiment mycích pěn ve spreji, 
ošetřujících mlék, mastí a krémů, prostřed-
ků na hygienu dutiny ústní nebo dokonce 
jednorázové čepice s šamponem na mytí 
vlasů. Usnadní péči a  pečující nemusí 
improvizovat, prokážou dobrou službu 
pacientovi, sníží výskyt kožních problé-
mů i proleženin. Právě proleženiny neboli 
dekubity jsou velkým problémem pro hůře 
pohyblivé pacienty, pečující i zdravotníky. 
Proto se jim můžeme podrobněji věnovat 
příště.

TEXT —  Ing. Monika Mikulíčková,  
vrchní sestra DOMÁCÍHO HOSPICE GIRASOLE

ZDRAVOTNÍ PÉČE 
O KLIENTY 
DOMÁCÍHO HOSPICE

Odborné téma

Velmi často se setkávám s dotazy jak z odborné, 
tak i z laické veřejnosti, co vše v domácím 
neboli mobilním hospici děláme, jak to vlastně funguje? 
Níže jsem se pokusila formulovat konkrétní 
a praktické úkony, které jsou naší každodenní rutinou.
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V rámci naší 
osvětové činnosti 
uskutečníme 
do konce roku 
2023 ještě 
následující akce

Podcast 
DO SMRTI 
DOBRÝ

Dokument 
ŽÍT V NEZISKU

Kalendář GIRASOLE

V rámci projektu Zdravotnická osvěta v oblasti paliativní péče, financovaném 
JMK, jsme pro Vás připravili tři podcasty s názvem:

DO SMRTI DOBRÝ — 
skutečné příběhy z domácího hospice,

ve kterých přibližujeme činnost domácího hospice na skutečných příbězích 
našich klientů, které autenticky vyprávějí rodinní příslušníci a pečující s pod-
porou zaměstnanců našeho Domácího hospice GIRASOLE. 

Jedná se o silné lidské příběhy vyprávějící o závěru života v domácím pro-
středí, o strachu a pochybách pečujících, ale i o naději a podpoře v podobě 
týmu domácího hospice. Pomocí podcastu se snažíme prolomit tabu o téma-
tu umírání ve veřejném prostoru a pomoci překonat obavy z umírání doma 
v České republice. 

Na jaře letošního roku u nás natáčela Česká televize. Výsledný dokument jste 
mohli vidět v premiéře 19. září na ČT pod názvem Žít v nezisku. 

Co je u nás nového?

11 | 10 | 2023 
→ PAPUČOVÝ DEN
  osvětová kampaň ve spolupráci  

s Fórem mobilních hospiců 
(více na www.dozitdoma.cz)

12 | 10 | 2023 
→  III. BŘECLAVSKÉ PALIATIVNÍ 

ODPOLEDNE
  tradiční akce v prostorách 

Nemocnice Břeclav

04 | 11 | 2023 
→  DOPROVÁZENÍ V ŽIVOTĚ 

A V UMÍRÁNÍ 
on-line přednáška,

 přednášející Mgr. Miroslav Snášel

24 | 10 | 2023 
→ SETKÁNÍ PEČUJÍCÍCH
  místo konání:  

Mrštíkova 1, Hustopeče

02 | 12 | 2023 
→  PODPORA SENIORA TRPÍCÍHO 

DEMENCÍ A JEHO RODINY 
on-line přednáška,

 přednášející Mgr. Miroslav Snášel

07 | 11 | 2023 
→ SEMINÁŘ O PALIATIVNÍ PÉČI
  místo konání:  

Zámek Mikulov

O tom, jak akce proběhly, Vás budeme 
informovat v následujícím čísle našeho 
časopisu.

Podcast najdete na webu: 
WWW.GIRASOLE.CZ 
nebo: 
www.podcastproneziskovky.cz

19



S VINAŘI 
AŽ DO KONCE

Kampaň GIRASOLE

Paní Zdena z kobylského vinařství ČAČÍK má osobní zkušenost se smrtí blízkého člena 
rodiny. Snad právě proto se rozhodla nás podpořit v naší nové kampani pro Domácí hospic 
GIRASOLE s názvem S VINAŘI AŽ DO KONCE. Neváhala a po naší výzvě se sama ozvala 
s dotazem, jak může pomoci. 

Nyní je již čestným partnerem našeho hospice a my si její pomoci nesmírně vážíme.

KAMPAŇ
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Třeba Vás inspiruje právě Zdena Čačíková z vinařství 
Čačík, ve kterém vznikají vína autentickým způsobem: 

Tradice

GIRASOLE
Historicky lidé umírali doma. 
Pojďte nám pomoci lidem 
zemřít tak, jak si přejí.

VINAŘI
Práce s vínem je tradice, 
která se dědí z generace 
na generaci. Je to něco, 
co je pro náš region typické.

Kvalita

GIRASOLE
Jde nám o kvalitu života 
až do posledního okamžiku.

VINAŘI
Kvalita vína je pro vinaře to, 
na čem nejvíce záleží.

Naplnění

GIRASOLE
Každý by měl mít možnost 
zvolit si, jakým způsobem 
naplní nejen svůj život, 
ale i jeho závěr.

VINAŘI
Lahve naplněné vínem, 
sklepy naplněné lidmi, 
to je radost každého vinaře.

Nebýt na to sám

Nikdo nechce být SÁM.
Ani u sklenky vína, 
ani na konci života…

Kampaň „S VINAŘI AŽ DO KONCE“ je zaměřena právě na vinaře z našeho regionu, neboť se domníváme, 
že máme společného více než jen lásku k našemu kraji, pro který jsou pásy vinic tak typické… 

JSOU TO PŘEDEVŠÍM NAŠE SPOLEČNÉ HODNOTY:

Kampaň je časově neomezená, takže pokud jste vinařem a máte pocit, že naše práce má smysl a chtěli byste nás jakýmkoli 
způsobem podpořit, ozvěte se nám prosím.

T +420 775 246 708
E fundraising@girasole.cz

O výzvě mobilního hospice GIRASOLE nás informovali vinaři Modrých Hor. 
Sama jsem si odchod blízkého člověka prožila. Nejdřív můj otec a zanedlouho manžel. 

Vím, co tato situace znamená pro nejbližší rodinu a jak nesmírně důležité je umožnit všem zůstat spolu až do konce. 
Díky GIRASOLE je tento vzácný čas umožněn všem klientům.
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DĚKUJEME 
DĚTEM

Poděkování

NA TOMTO MÍSTĚ BYCHOM CHTĚLI 
JEŠTĚ JEDNOU VELMI PODĚKOVAT 
ZA KRÁSNÁ VELIKONOČNÍ PŘÁNÍČKA 
A VÝROBKY. VŠECHNY JSME 
PRO RADOST NAŠICH KLIENTŮ 
POCTIVĚ DORUČILI. 

Konkrétně děkujeme žákům prvních tříd 
ZŠ KOMENSKÉHO Z HUSTOPEČÍ, kteří 
nám dárky přinesli osobně v doprovodu 
paní učitelky Moniky Tomečkové, paní 
učitelky Daniely Josefikové a asistentky 
pedagoga paní Dity Huszárové. 

Druhou skupinkou dětí jsou RÁČCI 
Z RAKVIC. Jedná se o skupinku malých 
dětí do přibližně čtyři let, které se pra-
videlně scházejí za účelem socializace 
a rozvoje motorických dovedností dětí. 
A protože rádi stříhají, lepí a malují, roz-
hodli se spojit příjemné s  užitečným, 
oslovit GIRASOLE a vyrobená velikonoč-
ní přání darovat pro klienty naší služby. 
„Pevně věříme, že klienty přání vyrobená 
bezprostřední dětskou rukou a myslí po-
těší,“ říká paní Monika Salay, která nám 
přáníčka doručila.
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Děkujeme za podporu finanční i hmotné dary 
uvedeným společnostem a partnerům, 
a také všem individuálním dárcům, 
kteří přispívají na naše projekty.

SCOTT AUTOMATION a.s. 
za darování kompenzačních pomůcek
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DARUJTE
Podpořte nás v tom, co děláme 
pro druhé. Potřebujeme Vás!

Zvláštní poděkování patří kolektivu 
CELNÍHO ÚŘADU 
PRO JIHOMORAVSKÝ KRAJ 
za dar pro naše klienty Osobní asistence 
ve formě vlastnoručně uháčkovaných 
nádherných dek. 

Děkujeme za organizaci zejména 
mjr. Mgr. Aleně Havlínové. 

Radost z dek byla veliká, jak můžete 
vidět na tvářích našich obdarovaných 
klientek. 

APEX 
CENTRAL EUROPE, s.r.o., 
za darování dezinfekcí 
pro naše zaměstnance 
a klienty



Dožít doma.
Odejít v pokoji.

Mobilní hospice umožňují nevyléčitelně
 nemocným dožít doma.

Více o péči, která lidem pomáhá
 rozloučit se v pokoji, najdete na

www.girasole.cz




